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„ Jednou věcí je laťku zvedat, jinou je 
pak přes ní skákat. “

Vážení čtenáři,
     dovolte mi, abych úvodní slovo tohoto vydání 
uvedl strohou citací obchodního zákoníku, který 
v paragrafu 2 říká: „Podnikání se rozumí soustav-
ná činnost prováděná samostatně podnikatelem 
vlastním jménem a na vlastní odpovědnost za 
účelem dosažení zisku“. Tato věta, byť by se zdála 
jednoduchá, v sobě skrývá veškerou problema-
tiku a rozporuplnost, které jsme v každodenním 
životě ve vztahu k politickému, podnikatelské-
mu a občanskému prostředí svědky. Řada lidí 
a představitelů považuje slovo zisk, které zákon 
ČR považuje za hlavní cíl podnikání, za cosi 
nemravného a odsouzeníhodného. Na druhé 
straně je podnikatelské prostředí dnes a denně 
atakováno žádostmi celého spektra institucí, které 
si zvykly říkat neziskové, o sponzorství, dotace, 
charitativní příspěvky a výpomoci všeho druhu. 
Bohužel i do oblastí, které by měly  být zajišťová-
ny občanskou solidaritou organizovanou státem. 
Že tomu tak je a že je to na podnikatele tlak 
úspěšný, lze dokladovat pohledem na reklamami 
polepené plochy stadionů, hal, divadel, ale i zvidi-
telňujícími se politiky zveřejňovanými sbírkovými 
úspěchy např. do zdravotnictví nebo i jinam. 
Málokdo si však uvědomuje, že zdroje na tyto 
fi nanční injekce mohou být generovány právě jen 
z vyprodukované „nadhodnoty“, tedy ze zisku 
fi rem a živnostníků. 

Právě podnikání a to hlavně české, na globálním 
Evropském a světovém trhu je nosným tématem 
prvního letošního vydání. Toto téma lze velmi 
úspěšně zabalovat do dlouhých vědeckých - rádo-
by vědeckých slov a vět. Lze tyto úvahy opatřovat 
ekonomickými termíny a odvolávkami na práce 
kapacit, ale prosté a srozumitelné je přece to, 
že nikdo jiný než podnikatelské prostředí nás 
neuživí. V tomto světle jsou smutné stále častěji 
se ozývající povzdechy aktérů podnikání o tom, 
že je už dnes těžší boj s vlastním legislativním 

prostředím než se světovou konkurencí. Pár čísel 
a myšlenek  na toto téma najdete v mém roz-
hovoru s europoslancem Falbrem. Za pozornost 
stojí názor europoslance Falbra a našeho českého 
poslance Červenky o problematice členství 
v Hospodářské komoře. Po mých zkušenostech si 
myslím, že jedno z velmi nešťastných rozhodnu-
tích z devadesátých letech bylo zrušení povinného 
členství v Hospodářské komoře ČR a neochota 
tento přetrvávající stav napravit, čímž nevolám 
po povinném členství jako jediném řešení. Tímto 
počinem bylo opticky učiněno zadost rádoby libe-
rálnímu pojetí světa. Avšak komora jako přirozený 
regulátor podnikatelského prostředí a neopo-
minutelný partner (sice obdařena kompetence-
mi) byla odříznuta od zdrojů a „společenskou 
objednávku“ k organizaci a regulaci činnosti 
v podnikání a řemeslech promptně převzal stát, 
hospodařící s veřejnými penězi odčerpanými 
pouze a jen od podnikatelského prostředí. To je 
však již další téma, na které už  na našich dneš-
ních stránkách  není místo, ale určitě se k tomu 
vrátíme někdy jindy.

Při přípravě dnešního čísla a jeho nosného tématu 
jsme záhy zjistili, jak obsáhlé a kontroverzní téma 
je. To, co lze nalézt na následujících stránkách 
je pouhým zlomkem problematiky, o které by 
se dalo hovořit a psát velmi dlouho a obsáhle. 
Pro komoru a i pro mne z toho vychází jediné: 
Musíme se snažit o problematice podnikání 
a jeho stabilitě neustále hovořit a hledat právě ty 
konkrétní dopady zdánlivě nevýznamných legis-
lativních počinů do reálné praxe. Mým drobným 
pohledem, poněkud zlehčujícím a ve své podstatě 
smutným, je popis vstupu mé varné konvice do 
podnikatelského prostředí.

Vážení kolegové a podnikatelé, přeji Vám 
podnětné počtení v našem časopise a těším se 
na  setkávání u našich kulatých stolů na nikdy 
nekončící témata problematiky podnikání

Ing. Rudolf Jung - předseda OHK Most
Pro 

Pro Petra Červenku, poslance Poslanecké 
sněmovny parlamentu České republiky 
a člena Rozpočtového výboru Poslanecké 
sněmovny parlamentu České republiky:

„Jakou šanci má české podnikání 
v Evropské unii, když zápasí více 
s vlastní legislativou než s kontinen-
tální konkurencí?“

Můj osobní názor, který je limitován tím, že 
jsem osobně nikdy nepodnikal a nepod-
nikám, vyvěrá pouze z mně známé legis-
lativy a názorů podnikatelů sdružených 
v unii malých a středních podnikatelů, že 
v této problematice nebude nikdy ideální 
stav. Jako základní problém vidím v tom, 
že v České republice, oproti například 
Německu, není zákonem ustavena povin-
nost povinného členství v hospodářské 
komoře.  Z toho lze vyvodit dle mého 
soudu i nejednotnost názorů na podmínky 
podnikání v České republice. Vláda totiž 
nemá zákonného partnera, s kterým by 
konzultovala, případně dohadovala návrhy 
zákonů dotýkající se všech podnikatelů. 
Důležitým faktorem je i co nejrychlejší 
sladění všech zákonných norem s evrop-
skou legislativou, v čemž vidím základ 
v ochraně všech zemí EU před kontinentál-
ní konkurencí. V rámci prosazení se na trhu 
Evropské unie pak věřím umu a schopnos-
tem českých podnikatelů.

Jedna otázka – jedna odpověď



TEMAbřezen 08str. 4OBSAH

Editorial, Jedna otázka – jedna odpověď 3
Obsah, Anketa 4
Curriculum vitae... Odborná sekce pro podporu podnikání 5
Hlavní téma... České podnikání stále s hranicemi 6 - 7
České podnikání... Malé podniky, využívání informací a proces 
vzdělávání 8
KOMORA s.r.o. ... Hodnocení Roku kvality a jakosti, Slovníček 10
KOMORA s.r.o. ... 90 dnů činnosti akreditovaného certifi kačního 
orgánu 11
Úřad OHK Most 12
Zdravotní pojištění... Pobyt v zemích Evropské unie 13
EUROPE DIRECT Most 14
Za hranicemi... Rozšíření Schengenu – dopad na podnikání? 15
Agrární komora... České zemědělství po vstupu do EU 16 - 17
Život bez byznysu 18
Zamyšlení... Ono se řekne varná konvice, ale jak pro koho 19OBSAH

TEMA 
technika | ekonomika |  marketing | aktuality

vydává: Okresní hospodářská komora Most 
Višňová 666, 434 01 Most, tel.: 476 206 517, 
email: imp@ohk-most.cz, www.ohk-most.cz
šéfredaktorka: Bc. Jolana Siblíková (jol)
redakční rada: předseda Ing. Roman Viktora
členové: Ing. Martin Hauptvogl, Ing. Jiří Mann, 
Mgr. Iva Čerňaská, Ladislav Šeiner, Bc. Jolana Siblíková
sazba a tisk: Reklamní agentura Daniel s.r.o., Čtvrtletník
náklad: 2500 výtisků, povolení MK ČR E 16676 
distribuci zajištuje Mediaservis s.r.o.. Případné rekla-
mace uplatňujte na telefonním čísle: 724 553 119

celé znění časopisu najdete na www.ohk-most.cz v sekci e-TEMA

Tak takový je konečný kurs odpovědí na anketní 
otázku zda „Ovlivňuje Evropská unie vaše 
„české“ podnikání?“. Vyhrála odpověď ANO. Ať 
už podnikáte přes hranice či ne, Evropská unie 
vás ovlivňuje. 
Bohužel tak trochu zvítězil vliv negativní – pře-
bujelá byrokracie znesnadňující podnikání. Jak 
se říká „neznalost zákona neomlouvá“, a tak 
vám nezbývá nic jiného než se naučit a apli-
kovat veškeré normy, zákony a povolení, která 
vám umožní podnikat nejen v Česku ale i za 
hranicemi. 

Anketa - 10:18
Dalším bodem vlivu zmiňovaným ve vašich 
odpovědí jsou normy, limity apod., které se často 
střetávají s českou legislativou. A také kursové 
rozdíly, které možná nadchnou turistu, ale uvádějí 
v šílenství neochráněného vývozce. 
V odpovědích nechybí ani chvála či hana na mož-
nost čerpání dotací z Evropské unie. Má to snad 
jen malý háček, že na získání dotace, umožňující 
zlepšit materiální i nemateriální statky, občas 
vypotřebujete veškerou energii. 
„Zastánci“ NE-vlivu byli velmi struční, jednosla-
biční, ale i jim děkujeme za odpovědi. Samo-

zřejmě děkujeme vám všem a přejeme vám, aby 
nástrahy ze stran naší legislativy a legislativy 
Evropské unie byly nepostřehnutelné a přínosné.

Závěrem jen povzdech jednoho z vás: „Ano 
ovlivňuje EU mé podnikání, a to stále se měnícími 
zákony, ale je otázkou, jestli by se neměnily i kdy-
bychom v unii nebyli ...“

Jolana Siblíková

„Ovlivňuje Evropská unie 
vaše „české“ podnikání?“

ano

ne



TEMA březen 08 str. 5 CURRICULUM VITAE

Curriculum vitae
Odborná sekce pro podporu podnikání

Sekce pro podporu podnikání byla usnesením 
valné hromady a zainteresovaných členů OHK 
Most založena dle „Statutu odborné sekce OHK 
Most“ dne 17. 11.2001. 
Zakládající členové: ASISTA s.r.o., VVV Most s.r.o., 
Asistenční centrum a.s., Výzkumný ústav pro hně-
dé uhlí, a.s., Business Centre Litvínov, s.r.o. a Regio-
nální rozvojová agentura Ústeckého kraje, a.s..
Jednatelem sekce byl zvolen a představenstvem 
OHK Most schválen a dosud tuto funkci vykonává 
Ing. Zdeněk Weber,CSc ze společnosti ASISTA s.r.o. 
Most. Gestorem sekce za představenstvo OHK 
Most je Ing. Helena Veverková.
Odborná sekce je orientována pro fi rmy jejichž  
aktivity a zaměření  přímo souvisejí s:
– podporou podnikání,
– tvorbou a přípravou projektů,
– dotačními tituly,
– podporou rozvoje regionu.
Ve schválené Zakládací listině byly stanoveny 
cíle sekce: Vytvářet podmínky pro cílevědomou 
a všem členům prospěšnou spolupráci v řešení 
základních podnikatelských aktivit. Vytvořit 
potenciál profesionálních vědomostních zdrojů 
k účelnému ovlivňování  počinů orgánů státní 
správy a samosprávy v řešení problematiky 
regionu v předmětné oblasti. Koordinovat 
aktivity svých členů k minimalizaci komerčních 
neúspěchů. Vytvářet podmínku pro ochranu 
podnikatelských nápadů a aktivit jednotlivých 
členů s korektní a řízenou participací ostatních 
zúčastněných. Nabízet odborný a profesionální 
potenciál sekce ke konzultacím mimo komoro-
vým orgánům a institucím. Podporovat vybrané 
projekty a vyvíjet tlak na jejich realizaci. Vytvářet 
příznivé klima k neformálním a společenským 
kontaktům. Iniciovat a aktivně se podílet na 
vytváření pozitivního image regionu pro podporu 
podnikání.
Sekce pro podporu podnikání koordinuje společný
postup při tvorbě projektů na podporu podnikání 
a využití dotačních programů pro rozvoj podnika-
telských aktivit v regionu. Další součástí činnosti 
je iniciace nových námětů činnosti OHK. Sekce 
se schází podle potřeby a funguje pro své členy 
jako platforma pro výměnu informací, zabývá 
se problematikou práce s Operačními programy 
fi nancovanými z EU a jejich možnostmi. Sekce 
řeší také úkoly zadané představenstvem, týkající 
se rozvoje služeb pro členy v oblasti podpory 
jejich činnosti.
Na svém posledním  setkání přijala sekce nového 
člena - Ing. Karla Bořeckého 
Bylo odsouhlaseno, že v tomto roce bude nutná 
intenzivnější výměna a aktualizace informací 
o činnosti členů a o zkušenostech s přípravou 
projektů v jednotlivých programech. V této době 
jsou připraveny výzvy v programu Podnikání 
a inovace. Další výzvy, především v oblasti lid-
ských zdrojů, budou pravděpodobně na přelomu 
března/dubna 2008.

Přítomní se dohodli, že budou v příštích měsících 
koordinovat své aktivity a seznámí se navzájem se 
svými projektovými záměry. Úřad ve spolupráci se 
sekcí vytipuje fi rmy, které mají zkušenosti a realizu-
jí projekty v rámci schválených programů. Tyto
fi rmy budou přizvány k dalším jednáním sekce. 

Přítomní se shodli, že bude vytvořena poradní 
skupina OHK, která bude iniciovat a uvádět do

realizace projektové náměty. Grémium: 
Ing. Helena Veverková, Ing. Eliška Nodesová, 
Ing. Zdeněk Weber, CSc., Mgr. Iva Čerňanská, 
RNDr. Jaroslav Jochman. 
Sekce uložila svému jednateli projednat s majiteli 
vstup společnosti RIC s.r.o. do odborné sekce PP.

Ing. Zdeněk Weber, CSc
jednatel sekce

Název fi rmy

Asista, s.r.o.

VVV Most, s.r.o.

Asistenční centrum a.s.

VÚHU, a.s.

Business Centre Litvínov, s.r.o.

RRA ÚK, a.s.

KOMORA, s.r.o.

Kontaktní osoba

Ing. Zdeněk Weber, CSc

RNDr. Jaroslav Jochman

Ing. František Jochman

Ing. Alena Miletičová

Vratislav Krupka

Mgr. Jan Kučera

Ing. Eliška Nodesová

reklama
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České podnikání stále 
s hranicemi
Hlavními myšlenkami jarního 
vydání časopisu TEMA je pod-
nikání v Česku ve vztahu k trhu 
Evropské unie. Pro diskusi na toto 
téma otevíráme opět „elektronic-
ký most“ mezi Rudolfem Jungem, 
předsedou OHK Most a Richar-
dem Falbrem, poslancem Evrop-
ského parlamentu.

Jung:
Po 12 letech „českého“ kapitalismu, v  roce 2002 
tehdejší prezident Hospodářské komory ČR, přišel 
s výzvou „Do EU se silnými podnikateli a silnou 
komorou“. Jste člověk zcela jistě zasvěcený a zku-
šený, abyste mohl zhodnotit postavení českého 
podnikání a jeho komory v kontextu  podnikatel-
ského prostředí EU.

Falbr:
Děkuji za otázku. Jako bývalý odborový pře-
dák jsem vždy měl zájem o jednání se silným 
a vlivným partnerem, který by představoval a hájil 
zájmy zaměstnavatelů. Sociální dialog, který je 
v EU samozřejmostí, takový stav předpokládá. 
Mrzelo mě proto, jak dlouho trvalo vytvoření 
silných zaměstnavatelských struktur. Koneckonců 
zákon o kolektivním vyjednávání je výhodný pro 
oba partnery sociálního dialogu. Po prvních letech 
celkem bezvýrazných a málo vlivných svazech se 
situace začala měnit k lepšímu. Postavení komor, 
které sociálními partnery nejsou, bylo rovněž 
hodně nevýrazné. Řekl bych ale, že v posledních 
letech se situace zlepšila. Nepochybně k tomu 
přispěl náš vstup do EU. Kontakty s příslušnými 
evropskými strukturami zvýšily sebevědomí 
našich zástupců a pomohly jim získat zkušenosti, 
které se v jejich práci příznivě projevují. Takže 
na otázku, jestli je někdo členem komory nebo 
podnikatelského svazu, už méně často slýchám 
odpověď, že na to není čas. Čeští podnikatelé své 
organizace potřebují. Myslím si, že v současné 
době se naši podnikatelé, nejen pokud jde o vliv, 
ale i pokud jde o zkušenosti, určitě vyrovnají těm, 
kteří podnikají v jiných členských zemích. Fakt, že 
stále více českého kapitálu expanduje do dalších 
zemí, je toho nejlepším důkazem.

Jung:
Těší mě Váš názor a poznatek o rostoucím vlivu 
a významu komor a i České komory v „Evropském 
prostředí“. Mimochodem komory v Čechách, jako 
jediné podnikatelské organizace, jsou založeny 
samostatným zákonem. Obávám se však, že větší 
vliv na nepostradatelnost komorového systému 

je výsledkem právě „tahu“ EU, než přesvědčením 
vlastních zákonodárných reprezentací. Česká 
komora ještě zdaleka nedosahuje výkonnosti 
a pozitivního vlivu na rozvoj a etiku podnika-
telského prostředí tak, jak to máme možnost 
vidět u našich západních sousedů. Ale to je na 
jinou diskusi a možná někdy jindy. Vraťme se ale 
k Evropskému podnikatelskému prostředí. Tak 
jako u nás skoro nenarazíte na větší průmyslový 
podnik vlastněný a ovlivňovaný českým kapitá-
lem, tak stále více se na štítcích takřka celého 
spektra výrobků objevuje cenově vítězná značka 
„Made in China“. O tom se může každý sám 
lehce přesvědčit náhodným výběrem věcí, které 
jej v každém okamžiku obklopují. Evropa v teple 
a bezpečí honosných budov zkvalitňuje svojí 
technickou i obecnou legislativu, sociální systém 
a životní prostředí – ale někde kdesi se vyrábí 
a ne kdesi, ale v Evropě se také prodává. Jak toto 
vidíte Vy, dejme tomu z centra Evropského dění?

Falbr:
Na Vaši otázku se nedá odpovědět jednoduše. 
Jednání ve Světové obchodní organizaci (WTO) 
pokračují stále neúspěšně. Řada států začíná pre-
ferovat dvoustranné smlouvy, jejichž dodržování 
se snadněji kontroluje. Známá mantra neoliberá-
lů, že odstranění překážek, které brání obchodu, 
přinese prospěch a bohatství všem, je stále více 
nahrazována snahami o zvýšení protekcionismu.

Věhlasný americký ekonom Samuelson dokonce 
nedávno publikoval článek o návratu merkantilis-
mu (pozn. směr hospodářské politiky, který hledá 
zdroj bohatství v obchodu a hromadění kapitálu). 
V EU se stále častěji ozývají hlasy, že je potřeba 
evropský trh bránit. Poukáže se na skutečnost, 
že tak činí jiné velké světové trhy. Já osobně se 
přikláním k tomuto názoru, protože myslím na 
výrobce a jejich  zaměstnance. Není možné při-
pustit, aby trhy, které jsou úspěšné hlavně proto, 
že používají neférových konkurenčních prostřed-
ků, převálcovaly starou dobrou Evropu.

Jung:
Doufejme, že Váš názor není ojedinělý a že Evro-
pa a ČR obzvláště se sama „neumlátí“ vlastní 
byrokratizací v  pozadí obchodně uspokojených 
zdvořilých např. asijských úsměvů. Ale je třeba 
dle mého názoru nefi lozofovat, ale také účinně 
konat. Vraťme se však domů. Český podnikatel 
(a možná i evropský) se zoufalstvím registruje, 
že daleko více musí bojovat se svou tuzemskou  

Myslím si, že 
v současné době 
se naši podni-
katelé,  nejen 
pokud jde o vliv, 
ale i pokud jde 
o zkušenosti, urči-
tě vyrovnají těm, 
kteří podnikají 
v jiných členských 
zemích.
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zákonodárnou a výkonnou mocí, než se světovou 
konkurencí. Samozřejmě to je logicky na úkor 
technické a tvůrčí práce pro rozvoj vlastních 
fi rem. A Evropské legislativní prostředí tomu za 
potlesku světové konkurence vydatně přispívá. 
Byl jste a pořád jste součástí politického prostředí, 

tak mi dovolte uvést Vám a čtenářům několik 
čísel. Český podnikatel jako osoba má ve funkci 
„statutára“ více jak 100 různých povinností, které 
mohou být při jejich neplnění v součtu sankciono-
vány částkou až 120 milionů  korun. Při porušení 
15 povinností z nich, by mohl být trestní postih 
nasčítán až do výše 74 let odnětí svobody. Jen pro 
porovnání český jednatel společnosti s ručením 
omezeným má asi 30 základních povinností, při-
čemž ve Velké Británii je to cca 7 povinností. Aby 
byl výčet úplný, pak na fi rmu spadá více jak 2200 
povinností vůči státu. Dovolím si předpokládat, že 
“parlamentní kormidelníci“ cesty našeho státu, 
a i většina podnikatelů, o tomto nemá ani potu-
chy. A to ještě nemluvíme o regulacích a dotacích 
– také lahůdka. K tomu snad trochu nadsázky. 
Je něco jiného laťku zvedat a něco jiného přes ní 
skákat. A těch „olympioniků“ mezi námi zas tolik 
není – tak obcházíme. Jak to vidíte Vy jako občan 
a poslanec, šel byste dnes podnikat?

Falbr:
V žádném případě! Česká legislativa upravující 
podnikání je jednou z nejhorších, které znám. 
A přitom stačilo tak málo! Pamatuji se, jak jsem 
na počátku 90. let přinesl náměstkovi ministra 
pro místní rozvoj dárek. Byl to živnostenský řád 

z první republiky se spoustou judikatury, tj. roz-
hodnutí soudu ve sporných případech. Současně 
jsem se jako právník zeptal, proč vymýšlíme 
vlastní předpisy, když hodláme budovat kapitalis-
mus podobný tomu, co je v Rakousku, Německu 
a jiných státech západní Evropy. Bylo by přece 
stačilo je přeložit. Dodnes nechápu, proč se 
místo toho do práce pustila generace právníků 
odkojená fakultami, pro jejichž učitele byla každá 
jiná forma než socialistické podnikání trestným či-
nem. Neustálé novelizace všech předpisů, špatná 
práce českého parlamentu, tlak různých lobbistů, 
sledujících často jen své úzké zájmy, vytvořilo 
něco vskutku originálního. To, co píšete o povin-
nostech podnikatelů mě ohromilo. Horší situaci 
jsem zaznamenal v právních řádech některých 
jihoamerických států, kde například zřízení pod-
niku trvá i déle než půl roku. Samozřejmě, pokud 
nejste vybaven penězi na úplatky pro příslušné 
úředníky. Vždy jsem si vážil lidí, kteří se pustili do 
podnikání, protože to vyžaduje velkou odvahu. 
Ale faktem je, že přes zaklínání téměř každé vlády 
a každého ministra, je zatím podnikání v naší 
zemi velkým dobrodružstvím. Jednou jsem v roz-
hovoru se soudcem, který rozhodoval o sporech 
v obchodních případech zaznamenal jeho výrok: 
„Obchodní zákoník byl novelizován již více než 
desetkrát. Už se v tom pomalu sám nevyznám. 
A teď si představte, že musím rozhodovat!“. 
Jako první opatření, které by mělo vést k zprů-
hlednění našeho právního řádu bych zakázal 
poslancům podávat pozměňovací návrhy, aniž 
by každý z nich byl předem posouzen vládními 
legislativci. Je to tak v jiných státech, proč by to 
nemohlo existovat i u nás. 
A úplně na závěr. Hovořil jsem o vině právní-
ků, ale všiml jste si, jak do práva u nás každý 
s odpuštěním „kecá“, přitom jde o obor k němuž 
musíte získat vysokoškolské vzdělání. Odvážil by 
se někdo z amatérů, co mluví do práva, stát u chi-
rurga a říkat mu, jak má operovat slepé střevo? 

Jung:
Dotkli jsme se konfl iktních  témat a doufám, že se 
najde někdo, kdo si to pozorně  přečte a hlavně 
se nad tím zamyslí. Nicméně vymezený prostor 
pro náš rozhovor se naplňuje. Tak na závěr pane 
europoslanče, máte nějaké „hraběcí“ rady? Já 
se přiznám, že po posledním výkonu našeho 
parlamentu při volbě hlavy státu – sám nevím. Asi 
je něco od základu špatně.

Falbr:
Taky bych nepředpokládal, že osmnáct let po 
pádu Berlínské zdi bude naše politická scéna 
skýtat tak smutný obraz. Vždyť to je bezmála 
celá doba existence první republiky! Moje jediná 
rada je budovat silné zaměstnavatelské struk-
tury, nešetřit penězi na vytvoření a zaplacení 
odborných týmů, které budou schopny přicházet 
s návrhy, které budou, respektive budou muset 
být brány vážně. Nejen politickými stranami, ale 
i vládami a zástupci odborů. Spoléhat se na to, 
že se s politiky dá jednat z jiné pozice by bylo 
chybou. Přeji Vám hodně úspěchu. 

Děkujeme Vám za rozhovor

Horší situaci 

jsem zaznamenal 

v právních řádech 

některých jiho-

amerických stá-

tů, kde například 

zřízení podniku 

trvá i déle než půl 

roku.
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ČESKÉ PODNIKÁNÍ
Malé podniky, využívání informací a proces vzdělávání

Co můžeme očekávat?

a) růst poptávky po zaměstnancích, kteří budou  
 vysoce kvalifi kovaní v oblasti ICT, v oblasti  
 technologií výroby, skladování, logistiky, prodeje

b) zvyšování aplikace týmové spolupráce, mana- 
 gementu kvality, marketingu v organizaci 
 a řízení společností,
 
c) postupný nárůst potřeb pracovníků, schopných  
 komunikovat minimálně v angličtině a schop-
 ných poznávat rozdílné podnikatelské kultury  
 a etiku podnikání.  

Již dnes platí, že se stále více fi rem musí poohlížet 
po nových podnikatelských příležitostech za hra-
nicemi svého domácího trhu. Pro většinu malých 
i středních podniků to obvykle znamená setkat 
se s trhem, na kterém panují odlišné zvyklosti 
a odlišné podnikatelské praktiky. V takovém 
prostředí se významnou podmínkou úspěšného 
podnikání na daném trhu stává znalost místní 
podnikatelské kultury. Zkušení a úspěšní vývozci 
potvrzují jak je důležité znát kulturní zázemí 
svých zahraničně obchodních partnerů. Informace 
o podnikatelské kultuře v různých zemích nejsou 

Schopnost komunikovat 
v mezinárodním prostředí 
a v mezinárodních týmech 
se stala nezbytnou podmín-
kou uplatnění společnosti 
na mezinárodním trhu. Vol-
ný pohyb kapitálu a práce 
neustále zvyšuje tlak na 
vzdělanostní úroveň a celko-
vou organizační gramotnost 
lidských zdrojů, postupně 
se však mění vlastní náplň 
„kvalifi kace“. V této krát-
ké poznámce se budeme 
věnovat některým aspektům 
změn. 

běžně dostupné. Přitom s ohledem na fi nanční 
a časové nároky kladené na malé a střední pod-
nikatele si uvědomujeme, že by tyto informace 
měly být k dispozici kdykoliv a kdekoliv tak, jak je 
právě v tu chvíli budou potřebovat.

Koncem roku 2007 ukončil mezinárodní řešitelský 
tým v programu Leonardo da Vinci práci na 
internetovém vzdělávacím programu poskytujícím 
informace o kulturním zázemí 25 zemí Evropské 
Unie včetně informací nezbytných pro úspěšné 
obchodování v těchto zemích. Tým, složený 
z odborníků na otázky mezinárodního obchodu 
a kulturního prostředí různých zemí připravil 
online průvodce „Podnikatelský pas“, který 
spojil v jeden celek kulturní, tržně orientované, 
ekonomické a politické informace a nabízí Vám 
je k využití pro zvýšení podnikatelských aktivit 
v zahraničí.

Všechny informace jsou volně dostupné na adrese 
http://www.businessculture.org 

doc. Ing. Anna Klosová, CSc.,
Vysoká škola fi nanční a správní, Most
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Hodnocení Roku 
kvality a jakosti
Jako každoročně se závěrem roku nastal 
čas bilancování a první vydání periodika 
TEMA v roce 2008 nabízí možnost sezná-
mit Vás s výsledky aktivity „Rok 2007 
- Rok kvality a jakosti“. 
Po letech zaměřených na monotematic-
ké náplně - rok 2005 byl Rokem strojí-
renství, rok 2006 Rokem chemie jsme 
koncipovali rok 2007 v duchu motta 
„Téma pro všechny“, které jsem Vám 
představil již na počátku loňského roku. 
Cílem Roku kvality a jakosti bylo ověřit 
zájem o téma, které prochází napříč 
všemi zájmovými skupinami členské 
základny a není vázáno na oborovou ani 
profesní příslušnost a současně zdů-
razňuje nezastupitelnou úlohu kvality 
a jejího prokazování při zvyšování kon-
kurenceschopnosti a adaptability pod-
nikatelů na trhu. Bez nadsázky je možné 
konstatovat, že se životaschopnost této 
varianty potvrdila. 

Rok 2007 - Rok kvality a jakosti byl ofi ciálně 
realizován v období od 29. 1. 2007 do 31. 12. 
2007. Podařilo se splnit veškeré hlavní cíle (tabul-
ka. č. 1) a současně položit racionální základ pro 

Slovníček
Klastry

Klastr (z anglického cluster, čili shluk) je 
seskupení podnikatelských subjektů v rámci 
určitého odvětví nebo regionu. Tyto subjekty 
si běžně konkurují, ale zároveň se v určitých 
oblastech shodly na kooperaci a společných 
projektech. Spolupráce má posilovat jejich 
konkurenceschopnost a adaptabilitu na změ-
ny tržních podmínek. Existence klastrů je vždy 
spjata s konkrétními potřebami existujících 
fi rem. 

Členství může být prestižní záležitostí 
a umožňuje efektivní spolupráci na spo-
lečných projektech nebo investicích, které 
představují nejviditelnější část vzájemné 
spolupráce v etapách, v nichž by vynaložená 
částka představovala pro jednotlivé členské 
fi rmy příliš velký výdaj a navíc by nebyla 
zaručena optimální využitelnost investova-
ných prostředků. Společný majetek může 
být využíván i pro nečleny klastru, ovšem za 
běžných komerčních podmínek.

Další oblastí, v níž členové seskupení spojují 
své síly, je vzdělávání, školení a práce s lidmi.
Třetí oblastí společného zájmu je vytvářet 
vhodné prostředí mezi dodavateli a odběrateli 
a zejména získání synergie při obchodních 
jednáních.
V současné době několik členských fi rem při-
pravuje své projekty na zřízení klastrů s pod-
porou evropských fondů, programu OPPI.

pokračování v dalších letech.
Pro rok 2008 je připravena kontinuita ve všech 
dříve rozpracovaných oblastech a nově garance 
nad účastí vybraných studentů v soutěži o Cenu 
Prof. Jana Egermayera, příprava projektů ESF se 
zaměřením na vzdělávání v oblasti kvality, projek-
tů OPPI podporujících zkvalitňování infrastruktury 
pro udržování dokumentovaných systémů řízení 
a zejména rozšíření služeb certifi kačního orgánu 
KOMORACERT®.

Do realizace aktivit v roce 2007 se zapojilo 58 
členských fi rem, což představuje téměř čtvrtinu 
členské základny. Dovolím si tvrdit, že podob-
né saturace nebylo nikdy v historii naší OHK 
dosaženo. Zvolené průřezové téma týkající se 
všech podnikatelských subjektů bez ohledu na 
jejich specializaci, velikost, tržní zaměření či 
typ realizovaného produktu i způsob realizace 
nasadily vysokou laťku pro všechny následující 
roky. Předáváme pomyslnou štafetu Roku elektro 
s nadějí, že jejich práce nebude určena pouze pro 
úzce specializovanou a izolovanou skupinu našich 
členů, ale přinese měřitelné efekty podstatné 
části členské základny. Za rok uvidíme…

Ing. Jiří Mann
člen představenstva

Tabulka. č. 1

Hlavní cíle

Akreditace vzdělávacích modulů Interní auditor a Manažer jakosti

Účast na 51. kongresu EOQ

Realizace akreditovaných kurzů Interní auditor a Manažer jakosti pro 
členskou základnu

Vznik certifi kačního orgánu KOMORACERT®

Zahájení certifi kací certifi kačním orgánem KOMORACERT®

Aktivizace činnosti Odborné sekce Firem s prokazatelným systémem řízení

Pravidelné informace v periodiku TEMA pro zvýšení povědomí o kvalitě a 
jakosti ve výrobní praxi

Termín splnění

01/2007

03/2007

03/2007

06/2007

od 12/2007

průběžně

průběžně
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90 dnů činnosti
akreditovaného
certifi kačního orgánu
Často slýcháme od manažerů či 
politiků, že se potřebují ve svých 
nových rolích orientovat, zvyknout 
si, pochopit prostředí, delegovat 
pravomoci či přizpůsobit strukturu 
a tak se stalo dobrým zvykem posky-
tovat po zahájení činnosti „dobu 
hájení a neútočení“. 

I nově vzniklému certifi kačnímu 
orgánu (CO) jsme tuto pomyslnou 
dobu poskytli a výsledkem bilanco-
vání je skutečnost, že ji ani nepo-
třeboval. Můžeme se ptát: „Narazili 
jsme na tak schopné pracovníky? 
Byl podnikatelský záměr tak dobře 
připravený? Nebo se projevila zkuše-
nost a osobní vazby?“ Odpověď není 
jasná. To co je jasné, je nezpochybni-
telný úspěch v získávání zákazníků 
a provádění akreditované činnosti.
CO od udělení akreditace 28. 11. 
2007 získal 23 nových zákazníků 
a v předmětném období provedl 17 
certifi kačních nebo dozorových audi-
tů. Měsíční nárůst zákazníků činil 
více než 40% v každém z jednotli-
vých měsíců. Pro někoho úspěch, pro 
někoho neúspěch. Je však potřeba 
zachovat setrvalý stav a přesvědčit 
další potencionální zákazníky o sku-
tečnosti, že volba CO KOMORACERT® 
je jediná správná.

Vzhledem ke statutu a struktuře 
poskytuje společnost KOMORA 
s.r.o. vč. CO KOMORACERT® a její 
mateřská OHK Most unikátní řešení 
v oblasti systémů managementu 
podle mezinárodních standardů, 
zahrnující úplný soubor činností nut-
ných pro získání certifi kátů a zajiště-
ní fi nancování celého procesu.

Řešení obsahuje:

1. Vstupní analýzu potřeb zákazníka a návrh  
 řešení – prostřednictvím ověřených poradců  
 s dlouholetou zkušeností, přihlášených do  
 Národního registru poradců ČR.

2. Zavedení zvoleného systému řízení, jeho  
 aplikaci a uplatňování vč. ověření – pro- 
 střednictvím ověřených poradců s dlouho 
 letou zkušeností, přihlášených do Národního  
 registru poradců ČR.

3. Školení zaměstnanců zákazníka, kteří budou  
 odpovědní za udržování zvoleného systé- 
 mu řízení – akreditovanými kurzy Minister- 
 stva školství, mládeže a tělovýchovy v roz- 
 sahu Interní auditor, Manažer jakosti, případ- 
 ně Externí auditor.

4. Ověření shody nastaveného systému řízení  
 certifi kačním orgánem KOMORACERT®  
 – akreditovaným Národním akreditačním  
 orgánem Český institut pro akreditaci o.p.s.  
 Praha.

5. Projektové řešení fi nancování zavedení,  
 uplatňování a certifi kace zvoleného systému  
 řízení – z dotačních programů ESF nebo  
 OPPI, výhradně prostřednictvím poradců  
 se způsobilostí Projektový manažer nebo  
 Hodnotitel projektů.

Toto řešení zajišťuje kontinuální uplatňování 
zásad systémů řízení tak, aby se u zákazníka 
předcházelo formálnosti a výtěžnost zavedeného 
systému byla co nejvyšší a současně i tak, aby 
byly eliminovány náklady, které jsou s aplikací 
mezinárodních standardů u zákazníka spojeny. 
Současným trendem je sílící tlak na zefektivnění 
výroby a poskytování služeb a zavádění produkce 
s vysokou přidanou hodnotou - tohoto stavu lze 
dosáhnout výhradně aplikací standardizovaných 
požadavků systémů řízení. Veškeré informace 
o návrzích dílčího řešení nebo komplexního Vám 
poskytneme na reseni-pro-iso@ohk-most.cz.

Doba hájení a přiměřené tolerance je u konce, 
nastává doba tvrdé práce, která bude především 
ve znamení rozšiřování portfolia služeb, zachová-
ní kvality nabízených ….

Letošní rok bude poznamenaný dvěma dozory 
národního akreditačního orgánu, které detailně 
prověří kvalitu poskytovaných služeb. Popřejme 
tedy společně certifi kačnímu orgánu mnoho 
úspěchů, neboť jeho úspěchy budou automaticky 
znamenat spokojenost zákazníků - členů OHK 
Most.

Ing. Jiří Mann
člen představenstva
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Zásadní změna nejvyššího 
orgánu OHK Most

Vzorkovna

15 let existence Okresní 
hospodářské komory Most

Po téměř 15 letech existence Okresní hospodář-
ské komory Most došlo k zásadní změně nej-
vyššího orgánu OHK Most, kterým je dle zákona 
shromáždění delegátů. Tuto změnu paradoxně 
vyvolal nárůst členské základny a s tím spojený 
problém usnášeníschopnosti SD. K 31.12.2007 
měla OHK Most 265 členů, což znamená účast 

minimálně 133 členů. Na základě těchto sku-
tečností bylo třeba přijmout opatření vedoucí 
k racionalizaci jednání nejvyššího orgánu. Dne 6. 
prosince 2007 byl Shromážděním delegátů OHK 
schválen nový volebního řád, na jehož základě 
budou vykonávat funkci nejvyššího orgánu pouze 
zvolení delegáti. Počet delegátů byl stanoven na 

V době, kdy budete číst tyto řádky, 
bude již Prezentace výrobků fi rem 
Mostecka tzv. „Vzorkovna“ ofi ciálně 
otevřena. 

Záměrem tohoto  projektu OHK Most, jehož 
duchovním otcem je předseda mostecké komory 
Ing. Rudolf Jung, je seznámit širokou a nejen 
podnikatelskou veřejnost s výrobním potenciá-
lem fi rem působících v našem regionu. Věříme, 
že tato expozice bude rovněž vhodnou motivací 
pro absolventy základních škol vybrat si jako své 
budoucí povolání řemeslo, které najde uplatnění 
v některé z vystavujících fi rem. „Vzorkovnu“ 
můžete navštívit v 1. patře KB ve Višňové ulici 
v předsálí úřadu OHK Most. Jako ochutnávku vám 
přinášíme několik fotografi í a srdečně vás zveme 
k návštěvě.

Za několik měsíců, dne 1.6.2008 oslaví OHK Most 
své 15. narozeniny. Za dobu své existence  vyzrála 
v jednu z největších a nestydím se říci, rovněž 
nejvýznamnějších komor v České republice. A stej-
ně stará nebo chcete-li mladá je i spolupráce 
s Průmyslovou a obchodní  komorou Halle-Des-
sau. Jako připomenutí těchto výročí a poděkování 
všem členům a partnerům za spolupráci připra-
vuje mostecká komora zvláštní vydání časopisu 
TEMA a na měsíc červen setkání na hipodromu. 
Program zatím zůstává tajemstvím, věříme, že 
příjemným. Proto avizujeme: Členové OHK Most, 
zarezervujte si pro komoru podvečer 5.6.2008.
Zpracoval úřad OHK Most

20% aktuálního počtu členů, což je 53. Ve dnech 
4.-22.2.2008 proběhly v prostorách úřadu OHK 
Most a Business Centre Litvínov volby delegátů 
a náhradníků na SD pro období 2008 - 2010. 
Voleb se zúčastnilo 143 členů OHK Most, to je 
54% členské základny, to znamená, že všech 53 
delegátů a 11 náhradníků bylo řádně zvoleno.
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Pobyt v zemích
Evropské unie
Problematika zdravot-
ní péče a zdravotního 
pojištění

Legislativa a země na které
se vztahuje

Dnem l. května 2004 se Česká republika stala 
členským státem Evropské unie. Od tohoto data 
jsou pro Českou republiku a její občany závazná 
Nařízení Rady EHS 1408/71 a 574/72 o koordinaci 
systémů sociálního zabezpečení, která mj. upravu-
jí i poskytování zdravotní péče občanům jednotli-
vých členských států EU. Tato Nařízení jsou přímo 
platná ve všech státech EU a mají přednost před 
zákonem. Kromě členských států EU Nařízení pro-
vádějí i státy Evropského hospodářského prostoru  
(Norsko, Island a Lichtenštejnsko) a Švýcarsko. 
Další státy, ve kterých mají čeští občané nárok 
na zdravotní péči ze svého českého pojištění na 
základě Mezistátních smluv o sociálním zabezpe-
čení  jsou Chorvatsko, Makedonie, Turecko, Srbsko 
a Černá Hora.

Existuje i celá řada mezivládních dohod, sjedna-
ných před rokem 1989. Na jejich základě byste 
měli mít ve smluvních státech nárok na bezplat-
nou nutnou a neodkladnou zdravotní péči na 
účet těchto států. Vzhledem k tomu, že jde často 
o exotické země, bývá skutečné uplatnění nároku 
v praxi komplikované a nelze doporučit, abyste 
se na platnost dohod spoléhali. Doporučuji se pro 
cesty do těchto zemí vždy cestovně připojistit.

Rozsah nároků na zdravotní 
péči ve státech EU a EHP

Nárok na zdravotní péči se liší v závislosti na 
tom, z jakého důvodu v jiném státě pobýváte 
nebo bydlíte. Způsob poskytování zdravotní péče 
v jednotlivých zemích se může lišit zejména ve 
výši spoluúčasti pacienta a v administrativních 
náležitostech. Je proto vhodné se seznámit 
s podmínkami, které jsou uplatňovány v zemi 
předpokládaného pobytu.

Ve státech EU a EHP máte nárok na lékařsky 
nezbytnou zdravotní péči s přihlédnutím k povaze 
dávek (nemoci) a předpokládané době pobytu, 
a to ve stejném rozsahu jako místní pojištění 
občané.

To v praxi znamená 
• Ve výše uvedených státech máte nárok 
na zdravotní péči na účet své české zdravotní 
pojišťovny, a to za stejných podmínek jako místní 
pojištění občané.

• Tento princip znamená i to, že budete muset 
zaplatit stejnou spoluúčast jako místní pojištěnci.

• Tento princip dále znamená, že musíte čerpat 
zdravotní péči ve zdravotnických zařízeních, která 
jsou fi nancována z veřejných zdrojů. Ve zdra-
votnických zařízeních, která nejsou napojena na 
veřejný systém, budete muset zpravidla zaplatit 
celou péči sám.

• Pro uplatnění nároku je vždy nutné prokázat 
se Evropským průkazem zdravotního pojištění 
nebo příslušným formulářem vystaveným vaší 
českou zdravotní pojišťovnou.

• Nárok na zdravotní péči nekryje náklady na 
přepravu zpět do ČR ani repatriaci ostatků.

• Pokud se nepodaří dodržet během vašeho 
přechodného pobytu v jiném státě všechny 
administrativní postupy, nebo jste z nějaké-
ho jiného důvodu museli za ošetření zaplatit 
v hotovosti, máte po návratu do ČR nárok na 
vrácení vynaložených nákladů, a to až do výše 
pojistného krytí platného ve státě, kde byla péče 
poskytnuta smluvním lékařem a teprve po uznání 
vašich nároků ze strany pojišťovny. Náklady na 
spoluúčast však nebudou refundovány.

• S předchozím souhlasem své zdravotní 
pojišťovny můžete vycestovat za účelem čerpání 
specifi cké zdravotní péče. Tento souhlas byste 
měli obdržet v případě, že péči nelze v ČR poskyt-
nout v době zde obvyklé.

Nejdůležitější všeobecně platné zásady
Obecně platí, že nárok na zdravotní péči 
a administrativa s tím spojená se liší rozsahem 
a v závislosti na důvodu z jakého v jiném státě 
pobýváte či bydlíte.
Jedná se v zásadě o následující skupiny osob: 
čeští turisté, vysílaní pracovníci, čeští studenti, 
přeshraniční pracovníci (pendleři), pracovníci byd-
lící v jiném státě, čeští důchodci bydlící v jiném 
státě, nezaopatření rodinní příslušníci českého 
pracovníka bydlící v jiném státě, čeští pracovníci 
v mezinárodní dopravě, žadatelé o český důchod 
bydlící v jiném státě, uchazeči o zaměstnání, 
žadatelé o vyžádanou péči

Pokud se v rámci svého aktivního života pohy-
bujete mezi státy EU, měli byste být pojištěni   
v zákonném systému zdravotního pojištění pouze 
jednoho státu EU.

Václav  Kasal

(celý článek naleznete na e-TEMA)
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EUROPE DIRECT MOST
Nemůžete vědět vše, a právě proto 
je tu informační centrum Evropské 
komise EUROPE DIRECT Most.

Evropská unie má otevřený trh, který tvoří 27 zemí 
s více než 490 milióny spotřebitelů. To každému 
umožňuje přístup k širokému spektru výrobků 
a služeb a nám dává možnost nakupovat zboží 
za nejvýhodnější ceny bez toho, abychom si dělali 
starosti se cly či daněmi. Vnitřní trh nabízí obča-
nům a podnikům hodně příležitostí. 
Možná se chcete přestěhovat do jiné 
země v Evropské unii, možná chcete stu-
dovat, doprovázet svého partnera, užívat 
si života v penzi či vykonávat své povo-
lání, ať už jako zaměstnanec nebo oso-
ba samostatně výdělečně činná, v jiném 
členském státě než ve státě, v němž jste 
získali odbornou kvalifi kaci? Třeba chce-
te v jiném členském státě EU začít podni-
kat nebo prodávat své výrobky či služby a netušíte, 
jaké směrnice či nařízení se Vás týkají.  

A i když vnitřní trh funguje v podstatě dobře, je 
téměř nevyhnutelné, že se občas stávají chyby 
nebo že dochází k problémům souvisejícím s výkla-
dem Vašich zákonných práv. Například můžete mít 
problémy se získáním povolení k pobytu, s uzná-
ním diplomu či odborné kvalifi kace, s registrací 
svého motorového vozidla, se zaměstnaneckými 
právy, sociálním zabezpečením, daněmi z příjmu 
nebo s volebními právy. Nebo se Váš podnik může 

setkat s administrativními překážkami, dodateč-
nými vnitrostátními požadavky vztahujícími se na 
výrobky, které již byly uvedeny na trh v jiném člen-
ském státě, nebo může jít o problémy při vracení 
DPH. Někdy tyto problémy vznikají proto, že nemá-
te dostatečné informace o svých právech v rámci 
Evropské Unie a o tom, jaké postupy se používají 
v jiných členských státech EU. 

V takových případech Vám může tyto záležitosti 
pomoci objasnit a najít odpovědi na Vaše otázky 

celoevropská informační síť EUROPE DIRECT zřizo-
vaná a spolufi nancovaná Evropskou komisí. Cent-
ra zastávají funkci prostředníka mezi EU a jejími 
občany na místní úrovni a jejich hlavní činností 
je podpora informovanosti o evropské integraci. 
V současné době tato síť zahrnuje více než 450 
míst v celé Evropské unii, v České republice pak 
existuje devět takových středisek.

V regionu NUTS 2 Severozápad je tato síť zastou-
pena informačním centrem EUROPE DIRECT Most, 
které bylo slavnostně otevřeno 9. května 2007 

za přítomnosti pana eurokomisaře Špidly a které 
najdete v prostorách mosteckého studijního stře-
diska Vysoké školy fi nanční a správní, o. p. s., která 
je zároveň hostitelskou organizací centra. I když 
pracovníci centra již zodpověděli desítky dotazů 
a pomohli nalézt odpovědi na mnoho zapeklitých 
otázek, poskytování informačního servisu není 
jedinou činností centra. Za necelý rok svého fun-
gování navštívily centrum EUROPE DIRECT Most 
stovky zájemců, pro které pracovníci centra připra-
vili mnoho odborných seminářů, přednášek, besed 

či výstav. S velkým ohlasem se setkala 
i nabídka publikací, brožur a tiskových 
materiálů na různá témata týkající se 
života v EU. Pro tento rok se aktivity cen-
tra ještě víc rozšiřují, v prostorách mos-
teckého studijního střediska Vysoké školy 
fi nanční a správní, o. p. s. byl vybudován 
informační pult pro přímý kontakt s veřej-
ností, jsou připraveny další odborné semi-
náře, např. na téma „EURO – jeho výhody 

a nevýhody“, besedy s osobnostmi, přednášky pro 
školy či soutěže o hodnotné ceny. Věřím, že si cestu 
do informačního centra EUROPE DIRECT Most na-
jdou další zájemci, že budeme schopni pomoci dal-
ším občanům při hledání odpovědí na jejich otázky 
týkající se EU a že akce organizované informačním 
centrem se setkají se stejným či ještě větším ohla-
sem, jako v roce minulém. 

Bc. Ivana Švecová
vedoucí informačního centra 
EUROPE DIRECT Most
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Po vstupu České republiky a dalších 
osmi zemí do Schengenského prosto-
ru, ve kterém bylo doposud 15 států, 
odpadly (od 21. prosince 2007) i pro 
nově příchozí státy kontroly jak na 
pozemních tak i námořních hranicích. 
Následovat budou kontroly na letištích, 
které mají být zrušeny od 30. března 
2008.Vzdání se regulérních kontrol na 
vnitřních  hranicích v Schengenském 
prostoru jde ruku v ruce s posílením 
vnějších hranic. Vedle zavedení moder-
ních screeningových přístrojů pro obsah 
nákladních automobilů byl na nové 
členské státy rozšířen také Schengenský 
informační systém (SIS). Prostřednictvím 
tohoto systému si vyměňují schengen-
ské státy údaje pohraničních úřadů.

V Německu rozdmýchalo odstranění hranič-
ních kontrol na přechodech značné obavy. Také 
policejní odborová organizace (GdP) varovala 
před stoupající kriminalitou a terorismem. Obavy 
panují především z možnosti růstu pašeráctví 
a díky snadnému přechodu hranic také z přílivu 
zločinců a teroristů. 

Ti, co se přimlouvají za otevření, poukazují naproti 
tomu na to, že v budoucnu nebudou již žádná 
zdržení zapříčiněných hraniční kontrolou. Což 
podnikatelům přinese profi t v redukci nákladů 
– výhodu v úspoře času a nákladů. 

Tendenčně může být jistě řečeno, že rozšíření 
Schengenského prostoru přineslo výhody hlavně 
v cestovním ruchu. A tedy zároveň v ulehčení 
vytváření kontaktů a osobní péče o zákazníky 
přímo na místě.

Průmyslová a obchodní komora Halle-
Dessau (IHK)

Schengenský prostor

Do 21.12.2007 Od 21.12.2007

Belgie Estonsko

Dánsko Lotyšsko

Finsko Malta

Francie Polsko

Řecko Slovensko

Island Slovinsko

Itálie Česká republika

Lucembursko Maďarsko

Nizozemsko

Norsko

Rakousko

Portugalsko

Švédsko

Španělsko

Německo Litva

Rozšíření Schengenu 
– dopad na podnikání?

reklama
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ČESKÉ ZEMĚDĚLSTVÍ
PO VSTUPU DO EU

Politika rozvoje venkova EU se řídí 
Společnou zemědělskou politikou 
EU a pro období 2007 – 2013 byla 
schválena zásadní reforma politiky 
rozvoje venkova, která je řešena 
dokumentem „Program rozvoje ven-
kova na léta 2007 – 2013“.
Čeští zemědělci stále nemají rovno-
právné postavení vůči zákládajícím 
15-ti zemím EU, tak např. v roce 
2006 obdrželi čeští zemědělci pouze 
65 % dotací  bývalé EU 15, v roce 
2007 by se měli přiblížit k 70 %, tzn., 
že čeští zemědělci pobírají o 30 %  
méně dotací než v EU 15. Tento 
rozdíl způsobuje oslabení konkuren-
ceschopnosti našich zemědělců.

Dochází k poklesu rozměru českého země-
dělství:
• hrubá zemědělská produkce neodpovídá ani 
předválečné úrovni,
• dochází k postupnému převisu rostlinné výro-
by nad živočišnou výrobou, tedy k nižší fi nalizaci 
produkce,
• došlo k poklesu stavu skotu v rámci ČR 
o 60 % oproti r. 1990,
• došlo k poklesu stavu prasat o 42 % oproti r. 
1990,
• na 1 ha zemědělské půdy v rámci ČR je pouze 
0,36 ks skotu – průměr EU je 0,57 ks/1 ha,
• dochází stále ke snižování zaměstnanosti nad 
rámec optimální potřeby – zemědělci spolu se 
službami pro zemědělství činí již jen 3,05 %,

• stále se prohlubuje saldo agrárního zahranič-
ního obchodu (-32,9 mld. Kč za rok 2006),
• zemědělská politika v ČR směřovala přede-
vším k útlumu zemědělské výroby a k zatravnění.
Až do 1. poloviny roku 2007 tržní ceny zeměděl-
ských výrobků nepokryly ani vynaložené náklady 
na produkci. Dotace zemědělcům tedy sloužily 
především  k tomu, aby pokryly ztráty v zeměděl-
ské výrobě. Teprve od 2. pololetí r. 2007 došlo k  
razantní změně podmínek a vývoje trhu.
Došlo ke zvýšení cen obilovin, řepky a dalších 
zemědělských komodit vlivem celosvětové 
poptávky a vstupem zcela nového faktoru do 
tržních řádů – produkce biopaliv. Zvýšená poptáv-
ka po obilí je především z rozvojových zemí 
a i z oblasti biopaliv.

Předpokládá se, že dojde k možnosti nárůstu 
produkce komodit:
• u drůbeže – během 20 let v rámci světového 
trhu až o 50 %,
• zvýšení výroby sýrů v rámci EU do r. 2014 
o 77 tis. t, to je 6,5 mil. t mléka,
• konzumní mléko – vyšší potřeba o 1,8 mil. t,
• u obilí jen zvýšení světové spotřeby masa 
bude navíc vyžadovat 0,5 mld. tun obilí, tj. o 1/3 
více než v současnosti.

Toto všechno znamená, že bychom se měli 
v zemědělství vydat cestou intenzifi kace, 
nikoliv útlumu.

V současné době je ale v ČR
• krize v sektoru chovu prasat – nízké ceny 
prasat znamenají zavírání provozů, neboť vzniklé 

ztráty nejsou schopni zemědělci ufi nancovat,
• je slabý trh  s hovězím masem,
• jsou problémy u komodit speciálních plodin 
(cukrovka, chmel, zelenina, ovoce).

Na druhé straně však:
• došlo k výraznému oživení rostlinné produkce,
• vzrostly ceny potravin, roste zájem veřejnosti 
i politiků o zemědělství,
• dochází k renesanci pojmů potravinová 
a energetická bezpečnost.

Hlavním problémem však zůstává nerovnováha 
mezi rostlinnou a živočišnou produkcí, která se 
dále prohlubuje a je hlavním problémem k řešení. 
Stále přetrvávají rozdíly v pojetí agrární politiky 
mezi stávajícími zeměmi EU 15 a ČR.

PROČ ? PROTOŽE:

• podniky právnických i fyzických osob fi nan-
cují svoji výrobu ze 42 % cizími zdroji (EU 15 – 15 
%, USA  - 12 %),
• pracují na půdě, kterou by měli koupit, což 
představuje obrovské investice. Je zde tlak pře-
kupníků a je skupována půda, kterákoliv, z jiných 
území,
• od transformace žilo české zemědělství mini-
málně 10 let za cenu vnitřního zadlužení,
• oproti EU 15 je stálé znevýhodnění – jeden 
dobrý rok zdaleka nevyváží řadu roků, kdy byli naši 
kolegové (konkurenti) ekonomicky zvýhodněni,
• regulace trhu EU je zatím v neprospěch 
nových zemí,
• tlak Bruselu pokračuje – návrh stropu dotací 
– uplatnění tzv. „platby na farmu“. Velikost farmy 
přizpůsobit menším farmám EU 15, u nás jsou 
historicky větší fungující farmy. Tím by došlo v ČR 
ke značnému poklesu dotací,
• malá atraktivita naší profese a nízké ohod-
nocení, z toho vyplývající problém generační 
výměny,
• v zemědělství se promítne další vlna zdražo-
vání vstupů (energie, chemie, hnojiva, osiva, 
krmiva apod.).
Dalším problémem jsou „obchodní řetězce“, které 
kontrolují min. 70% maloobchodního obratu 
potravin. Chce-li dodavatel prodat své zboží, musí 
tak učinit prostřednictvím obchodních řetězců. 
Tato skutečnost je rozhodující výhoda řetězců, 
kterou využívají ve svém tlaku na nákupní ceny 
od producentů potravin. Dodavatel má celou sérii 
povinností, avšak žádná práva. Pokud nepodepíše 
jejich podmínky, tak své výrobky neprodá. Někdy 
to vypadá jako středověký vztah mezi feudálem 
a nevolníkem. Další vyjednávání s řetězci nic 
neřeší, je nutná legislativa. Drtivá většina řetězců 
má jen jediný cíl  - nakoupit za co nejnižší cenu. 
Díky tomu se do ČR v letošním roce dovezlo za 6 
mld. Kč vepřového masa.
Dalším bodem, který tíží zemědělce, je přebujelost 
administrativy. Zemědělec by měl především pra-
covat – je řada těch, kteří nemají žádné zaměst-
nance a vše musí dělat sami. Pro zemědělství 
platí 18 směrnic EU, které musí být dodržovány. 

Od 1. 5. 2004 vstoupila Česká 
republika do EU a s tím také čes-
ké zemědělství. I když zemědělci 
vstup do EU částečně přivítali, 
v některých oblastech došlo ke 
značnému zklamání.
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Jednou z nich jsou „Zásady správné zemědělské 
praxe“. Na zemědělce se připravují kontroly ČR 
a EU, v kontrolních listech se má vyplnit asi 150 
kontrolních bodů, které budou předmětem zkou-
mání osmi státních kontrolních institucí. Odborníci 
ze Zemědělského svazu odhadli, že bude třeba  
vynaložit 10 000 až 30 000 Kč investic na 1 ha, 
aby měli šanci předpisům vyhovět.
Je velice nutné, aby směrnice EU a naříze-
ní k dodržování zásad správné zemědělské 
a environmentální praxe byly  razantně zjedno-
dušeny. V opačném případě nejsou v zemědělské 
praxi proveditelné.
V oblasti biopaliv, které se týkají také našeho 
regionu, je nutno vyjmout biomasu, která je 
v dlouhodobém  horizontu nejperspektivnější 
z obnovitelných zdrojů  energie. Jde o cíleně 

pěstovanou produkci (obilí, kukuřice, řepka, řepa, 
trvalé travní porosty, rychle rostoucí dřeviny) ale 
také zemědělské zbytky a odpad, lesní těžební 
zbytky. Celou záležitost je nutno  racionálně posu-
zovat z hlediska ekonomického, energetického, 
zemědělského, lesnického, environmentálního aj.
Po vývoji ve 2. pololetí 2007 se začíná mluvit 
o revizi ve smyslu nekonkurování si výroby potra-
vin a dalšího využití zemědělské produkce. To by 
předpokládalo výraznou intenzifi kaci zemědělské 
produkce, tedy zvýšení výroby tak, aby bylo 
dostatek potravin a přitom zbyly plochy půdy 
pro energetiku. To lze řešit ale vysoce odborným 
a uvážlivým přístupem, nikoliv systémem kampaní 
a politických závěrů. To je obrázek českého země-
dělství po vstupu do EU a jeho dalšího vývoje.

JAKOU POMOC 
ZEMĚDĚLCI 
OČEKÁVAJÍ
 

• především morální podporu, ostatní záležitos-
ti si musí zemědělci vyřešit sami prostřednictvím 
OAK a AK ČR, která je oponentem vůči MZe ČR, 
Bruselu a dalším institucím,
• přesvědčit politiky a voliče o roli českého 
zemědělství. 

PŘIŠEL ČAS ZMĚNY PŘÍSTUPU 
K ZEMĚDĚLSTVÍ

• je nutné naše zemědělství posuzovat  jako 
plnoprávné a  prorůstové odvětví,
• posoudit úlohu především z pohledu nových 
globálních tendencí světového trhu,
• zasadit se o změnu  SZP EU jako politiky škrtů 
a stropů,
• vysvětlit tuto novou situaci naší veřejnosti,
• nakupovat především české výrobky, které 
jsou kvalitnější a tím zároveň každý občan podpo-
ří české zemědělství.

Ludmila Holadová
předsedkyně představenstva 
OAK Most-Teplice

foto: Pavel Matějka
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Jsme nejpilnějšími zákazníky 
lékařů v celé Evropě … 

ale jak jsme na tom se svým zdravím?
Počet návštěv lékařů v ČR je skutečně 
i na evropské poměry zarážející. V prů-
měru každý, od batolete po 90ti letého 
muže, navštíví ordinaci lékaře až 3krát 
ročně. Batole samozřejmě v doprovo-
du rodičů či prarodičů a bohužel i ti 
90ti letí často nejsou schopni navštívit 
lékaře jako singlisti. A tak s nimi musí 
partner, děti či vnuci. Počet zákazníků 
se tedy ještě násobí doprovodem, který 
u lékaře v čekárně jen ztrácí čas a tím 
samozřejmě někdy i peníze.

Je třeba ale přiznat, že zdaleka největší počet 
návštěvníků je u praktických lékařů, kteří jsou 
vlastně dispečeři zdravotnictví v celé naší 
republice. Bez jejich doporučení se nedostanete 
na vyšetření do jiného zdravotnického zařízení, 
smluvního s jakoukoliv zdravotní pojišťovnou. 
Bez jejich doporučení se nedostanete ani k jiným 
specialistům, které byste snad vy sami vyžadovali. 
Nechci se nijak dotknout odbornosti a práce 
praktických lékařů, ale tak je bohužel nastavena 
legislativa českého zdravotnictví. Pokud nebudete 
mít doporučení od praktika se smluvním vzta-
hem k pojišťovně, nemůže vás žádný odborník 
vyšetřit, aniž by mohl svůj úkon účtovat zdravotní 

pojišťovně. Ta by mu ho jednoduše neproplatila 
a on by vše dělal pro vaše krásné oči. 

A tak skutečně nejpilnějšími zákazníky jsme právě 
u praktických lékařů. Důvody jsem nastínil, i když 
hlavní jsou asi trošku jinde. Ve stále zakořeněné 
představě, že lékařské péče o naše zdraví je 
zdarma, vždyť si přeci všechno platíme na zdra-
votním pojištění. A to ještě za nás zaměstnance 
platí zaměstnavatel nezanedbatelné peníze! 
U starší populace zase v možnosti alespoň 
jakési komunikace mezi sebou – každý má přeci 
nějakou bolístku až bolest a svěřit se druhému je 
tak lidské a osvobozující. I když zcela popravdě 
– četnost chorob roste s věkem.

K odborným lékařům už nás chodí daleko méně 
než v celé Evropě. Dokonce o 18%. Nejsme tedy 
tak pilní, jak by se na první pohled zdálo a podle 
toho také naše zdraví ve srovnání s okolím 
vypadá. Nedostatek prevence při kardiovaskulár-
ních chorobách a zhoubných  nádorech – zvláště 
prostaty u mužů, prsů u žen a tlustého střeva 
u obého pohlaví.

Naše zdraví tedy není přímo úměrné naši pilnosti 
v návštěvách lékařů. Kde hledat vysvětlení pro 
tento nepoměr? Ne vždy zdravý způsob života 

a výživy, jak často jste již na těchto místech mohli 
číst. Koneckonců se na nás geneticky podepsal 
i náš původ z české kotliny.  Ale nesvádějme 
všechno na geny – nejsme schopni se podřídit 
evropskému trendu prevence. Často necháváme 
preventivní vyšetření projít a docházíme k lékaři 
až když nám nějaké příznaky propuknou. 
Typická hláška je tedy: „Ještě mi ten doktor něco 
najde, kdepak nikam nejdu.“ A když jdu, tak 
s banalitou, kterou bych možná zvládl sám pod 
peřinou s teplým čajem, Aspirinem a třemi dny 
dovolené.

Nezbývá, než si přát, aby si každý uvědomil 
to mnohokrát opakované – zdraví především. 
Prevence zdraví. Jen zdravý člověk je schopen 
pracovat, fi nančně zabezpečit sebe i své blízké, 
splnit si svoje přání a tím naplnit i své ego. Vědět 
současně jaký je váš zdravotní stav, kde jsou vaše 
chyby ve skládačce těla, kterou jste podědili. 
A podle toho se snažit předcházet možným 
komplikacím a nemocem. Jen tehdy se staneme 
nejen nejpilnějšími, ale i uznávanými zákazníky 
u našich lékařů.

MUDr. Milan Mašek
jednatel a ředitel společnosti 
Klinika CLT spol. s r.o.

Do pranice - LOKÁLNĚ V GLOBÁLU
Dnešní svět je mnohem menší 
než ten před lety. Netvrdím, že se 
naše matička Země scvrkává, ale 
nějak díky technice máme všude 
blíže a často se dovídáme o mnoha 
informacích a událostech v přímém 
přenosu. Smazává se rozdíl mezi 
slovy globální a lokální. 

V posledním době hýbe akciovými trhy „nějaká“ 
vzdálená Amerika, jakoby nás měla zajímat její 
hypoteční krize, když u nás takový problém nee-
xistuje a zatím zažíváme stavební boom. Přesto 
český akciový trh klesá a klesá ... 

Svět je malý a velký zároveň. Hranice mizí a my se 
radujeme „ze Schengenu“. Odstraňujeme  závory 
reálné i ty v sobě. Učíme se být člověk evropský 
více než český a zároveň bojujeme o zachování 
lokálních maličkostí, které nazýváme tradice. 
Snažíme se nezapadnout.

Náš jazyk – čeština – je jazyk vcelku složitý, 
vždyť my sami to víme ze všeho nejlépe. Jen si 

vzpomeňte na postrach jménem školní diktáty 
- kam dát čárku a kde správné i/y. Vždycky jsem 
toužila zavést I/Y obojetné. Dnes je jasné, že jen 
s češtinou nevystačíme, chceme-li se dostat dále 
než za humna. Globální je angličtina. Live is easy.

Náš „lokál“ se jmenuje mostecký a někdy je 
mi za něj stydno. Už jen v rámci republiky jsme 
synonymem ekologické a sociální katastrofy. 
Mnohé se zlepšilo, ubylo mlh tak hustých, že by 
se daly krájet. Jen čtvrť Chanov ve skutečnosti 
vypadá hůř než na fotografi ích (ty spíše mají 
jakési anarchistické kouzlo). Naštěstí Chanov 
uvítá návštěvníky přijíždějící z vnitrozemí a ne od 
hranic. 

Přeji si, aby Mostecko mělo co nabízet. Je tu 
spousta lidí, kteří se o to snaží. Vím, že se těžko 
hledá v této vícekrát vysídlené oblasti tradice, ale 
věřím, že Mostecko své osobité kouzlo má a umí 
je nabídnout. I když to nebude pivo či oplatky. 

Jolana Siblíková
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Dojdu-li jako prostý občan k závěru, že 
potřebuji varnou konvici, tak zajdu do 
obchodu, koupím konvici, dojdu domů, 
vybalím ji, uložím do šuplíku záruční list 
a s chutí si uvařím kafe. Zbývá pak jen 
vyhodit krabici do popelnice, samozřej-
mě jako uvědomělý občan do té správné 
- modré a žluté.
Ale dojdu-li ke stejné potřebě jako 
podnikatel, pak se proti mně postaví 
můj stát a posuďte sami co musím vše 
vykonat.

1. Po zakoupení a zaplacení si musím vyžádat 
daňový doklad a na základě příjmového dokladu 
odebrat z fi remní pokladny příslušnou hotovost. 
Musím vyzvat účtárnu, aby uložila záruční list, 
konvici zařadila do majetku a přidělila inventární 
číslo.

2. Musím nechat vyrobit identifi kační štítek, 
konvici zřetelně označit a protože je konvice ze 
dvou elektrických částí, musím vyřešit označení 
obou, kdy jedna část je horká a plastový štítek 
na ní nedrží, nebo se spálí.

3. Musím vzít návod k obsluze, zkon-
trolovat zda odpovídá legislativě - je 
v češtině, srozumitelný a nematoucí. 
Tento návod od výrobce musím označit 
jako fi remní dokument, nebo z tohoto 
návodu na obsluhu vypracovat vlastní  
pracovní postup a samozřejmě zaevido-
vat do fi remní dokumentace.

4. Musím stanovit okruh zaměstnanců, 
kteří mohou přijít s předmětnou konvicí do 
styku a tyto všechny prokazatelně s označe-
ným a zaevidovaným návodem 
seznámit.

5. Musím 
po kontrole 
dokumen-
tace zadat 
oprávněné-
mu pracov-
níkovi (za 
úplatu 
pro-

školeného a přezkoušeného) k vyhledávání rizik, 
aby posoudil a dokladoval, zda uvedená konvice 
nezvyšuje rizika pracoviště dle Zákoníku práce. 
S velkou pravděpodobností zjistí,  že nad původní 
stav hrozí riziko opaření  a tak musím zajistit 
opatření k minimalizaci těchto rizik a opět s nimi 
prokazatelně seznámit zaměstnance.

6. Musím vyhotovit evidenční list elektrického 
spotřebiče, požádat  oprávněného (opět proško-
leného a přezkoušeného) pracovníka k provedení 
změření izolačního stavu a jeho zaznamenání. 
Zároveň musím evidenční list zařadit do seznamu 
a zajistit pravidelné periodické měření a příslušné 
kontroly této činnosti.

7. Poté zjistím, že po konvici zůstala v kance-
láři papírová krabice 
a plastové výpl-
ně. Musím 
tedy 

zajistit 
separátní uložení 

do příslušných sběr-
ných nádob a to v souladu 

se zavedeným a kontrolovaným 
systémem odpadového hospodářství.

8. Po vykonaných úkonech si mohu konečně 
nechat uvařit kávu a očekávat kontrolu, zda jsem 
opravdu udělal a zdokumentoval vše. Když se 
o tom přesvědčím, pak s radostí vezmu na vědo-
mí, že moje varná konvice vstoupila do podnika-
telského prostředí EU.

9. Ale ani teď nemohu podlehnout pocitu uspo-
kojení z dobře vykonané práce. Musím být totiž 
neustále ve střehu, že sekretářka dojde časem  
k názoru, že umístění konvice v akčním rádiusu 
délky jejího přívodního kabelu ji hrubě nevyho-
vuje a s roztomilou ženskou logikou si někde 
sežene „prodlužovák“ a konvici si dá na místo jí 
vyhovující lépe. A to by mohl být malér,  protože 
pro „prodlužováky“ platí totéž co pro ostatní 
elektrické spotřebiče.

10.    Protože se káva vaří často, konvice po 
určité době přestane sloužit a já musím 

uvedený postup zpětnými kroky 
opakovat a po účetním proto-

kolárním vyřazení musím 
zajistit ekologickou 
likvidaci a proúčtovat 

náklady na likvidaci a pří-
padný  výtisk do fi remního 

hospodaření.

11. Pak někdy sedím a dumám 
o výhodách podnikání a jak vlast-
ně prokazatelně proškolím sám 
sebe, když jsem vlastně také svůj 
zaměstnanec. 

Ing. Rudolf Jung
jednatel s.r.o

Ono se řekne varná konvice, 
ale jak pro koho




